
Polská kinematografie na pozadí globálních a lokálních změn.  
Pandemie, expanze platforem, agresivní kulturní politika a jejich dopad na polskou 
kinematografii. 
  
Změny způsobené pandemií Covid-19 mají neustále prohlubující se dopady na polskou 
kinematografii. Dvěma nejdůležitějšími jsou expanze streamovacích platforem a neustále 
rostoucí náklady na filmovou produkci. Oba tyto jevy se nepochybně vzájemně ovlivňují. 
Provázejí je však i další problémy: nevyplácení tentiém platformami, pomalost polské vlády 
při implementaci směrnic EU atd. Expanze globálních streamovacích platforem měla za 
následek, že se v Polsku objevily celovečerní filmy pouze pro platformu, která si tyto filmy 
objednaly (zejména Netflix). Jde o nadnárodní kinematografii založenou na představách 
Západu o tom, jak naše část Evropy vypadá. 
  
Polsku v letech 2015 až 2023 vládla populistická konzervativní strana. 
Strana Právo a spravedlnost prováděla kulturní politiku podle slov ministra kultury: „mou 
povinností je utvářet polskou kinematografii podle potřeb polské historické politiky“. Úřady 
kladly důraz na historické filmy a ztěžovaly realizaci projektů, které byly pro oficiální 
ideologii kontroverzní. Polská autorská kinematografie zůstala stále silná, ale tvůrci začali 
využívat mechanismus autocenzury. 
  
 Otázka: jak po tom všem vypadá polská kinematografie? 
  
Produkce a koprodukce celovečerních filmů televizními stanicemi v Polsku v letech 
2012–2022 
  
Hlavními televizními vysílateli v Polsku jsou veřejnoprávní TVP a komerční Polsat a TVN. 
Jejich vlastnické struktury prošly v posledních letech velkými změnami, které vyústily v 
jejich aktivitu v oblasti tvorby hraných filmů. Přednáška si klade za cíl ukázat, k jakým 
změnám došlo a jak ovlivnily činnost televize v oblasti celovečerní tvorby. 
  
Fakultativní doplněk (30 minut): Začátky green filmingu v Polsku  
 
Myšlenka udržitelné filmové produkce se do Polska dostala před pandemií v roce 2020. 
Pandemie její zavádění do praxe zpomalila, ale nezastavila. Polští filmaři mají zatím dost 
omezené možnosti využít „sustanaible film production“, ale jsou důslední, ochotní a učí se. 
Manifest „Film pro klima“ již podepsalo mnoho organizací a firem. 
 
 
Jazyk: angličtina/čeština 
 
Vyučující: 
 
Anna Wróblewska 
 
Polská filmová publicistka, badatelka filmového průmyslu, organizátorka filmové kultury. 
Pracovala v produkčních firmách a pro Polský filmový institut. V letech 2012–2017 
programová ředitelka festivalu Kameralne Lato v Radomi, v letech 2014–2018 tisková mluvčí 
Filmového festivalu v Gdyni, od roku 2019 zodpovědná za propagaci Studia Andrzeje 
Munka. Přednáší kulturní studia na Univerzitě kardinála Stefana Wyszyńského ve Varšavě a 
na Fakultě organizace filmového umění Filmové školy v Lodži. Specializuje se na kulturní 



průmysl, kulturní management, organizaci filmového průmyslu, animaci a filmy pro děti. 
Autorka mj. knih „Polský film pro děti a mládež“ (2014) a „Filmový trh v Polsku“ (2014). 
 
Artur Majer 
 
Znalec polské televizní produkce a autor knihy „Kino Juliusza Machulskiego“. V letech 2008-
2012 vedoucí oddělení filmové produkce a vývoje filmových projektů Polského filmového 
institutu. Několik let dramaturg Agentury televizní a filmové produkce polské veřejnoprávní 
televize TVP. Je proděkanem Fakulty organizace filmového umění Filmové školy v Lodži. 
 
ROZVRH: 
 
Pátek 24.11. – 13:20–15:50 – kinosál č. 429 
 
Pátek 1.12. – 13:20–15:50 – kinosál č. 429 
 
Přihlašujte se na e-mailu Petr.Szczepanik@ff.cuni.cz, a to do 20.11. do půlnoci. Ukončení 
formou společné diskuse zaměřené na komparaci českého a polského filmového průmyslu. 
 
 
 
 


